

À la lisière des disjonctions en concrescence : Réduction méréologique et *Principe des principes*.

Pablo Posada Varela

Bergische Universität Wuppertal – Université Paris Sorbonne.

pabloposadavarela@gmail.com

<https://paris-sorbonne.academia.edu/PabloPosadaVarela>

At the verge of concrescence: Mereological reduction and *Principle of all principles*.

Abstract

At first, we will present some fundamentals pertaining Husserl's méréologie, and, consequently, the idea of a mereological reduction. Indeed, the phenomenon, against what has currently been sustained, is an articulated whole whose intensity and richness are matched by its purity. It is with this coalescence in mind that we return to the final clause of the "principle of all principles" (*Ideen I*, §24), which is often misinterpreted as a limitation of phenomenality whereas it leads, nevertheless, to a magnificent freeing of its very richness. Remaining faithful to the final clause of the principle of all principles discloses the richness of the phenomenological realm. We will finally deal with the difficult relation between mereology, mereological reduction, and givenness.

Keywords

Edmund Husserl, *Principle of all principles*, Mereology, Phenomenology, Givenness, Jean-Luc Marion, Concrescence, Mereological Reduction.

Resumé

Nous présenterons, en tout premier lieu, certains des fondamentaux de la méréologie husserlienne, ainsi que l'idée de réduction méréologique. Le phénomène consiste en un tout articulé dont l'intensité et la richesse se trouvent, contrairement à ce que l'on a pu en dire, en étroite correspondance, avec la pureté. Ainsi, gardant à l'esprit ce profond rapport de coalescence, nous reviendrons sur la clause finale du « *Principe des principes* » (*Ideen I*, §24), et nous montrerons qu'elle a été sujette à des mésinterprétations qui y voyaient une limitation de la phénoménalité. À vrai dire, il y va de tout le contraire: il s'agit d'une libération de la richesse phénoménologique. Il nous faudra finalement aborder le difficile rapport entre réduction méréologique, méréologie et donation.

Mots clés

Edmund Husserl, *Principe des principes*, Mereologie, Phénoménologie, Donation, Jean-Luc Marion, Concrescence, Réduction Méréologique.

